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Úvodní slovo starosty

Vážení občané,

na pondělí 10. března 2025 v 17 hodin je 
svoláno 3. jednání Zastupitelstva obce Dob-
rá. Na programu bude mimo jiné schválení 
pořádání příměstského tábora pro děti v let-
ních měsících, projednání rozpočtových 
opatření, provedených od minulého jedná-
ní zastupitelstva nebo jednání o nabytí po-
zemků od českých drah. V diskusi se občané 
mohou ptát na vše, co je zajímá, tak můžete 
přijít a využít této možnosti. Jednání je ve-
řejné a jste srdečně zváni.

Také v tomto roce ve druhé polovině mě-
síce dubna zahájíme jarní práce na čištění 
ulic. Čištění budeme provádět našim čisti-
cím a kropicím vozem a veškeré takto sme-
tené nečistoty jsou nebezpečným odpadem, 
který musí být uložen na skládku. V  této 
souvislosti žádáme všechny majitelé odsta-
vených vozidel, aby je odklidili z  obecních 
komunikací na své pozemky. 

V  těchto dnech jsme obdrželi odpověď 
ministra životního prostředí na interpelaci, 
kterou jsem požádal o návrh řešení nepovo-

lené skládky automobilů (jedná se o vozidla 
na louce před výjezdem z obce ve směru na 
FM) na soukromých pozemcích, ve vlast-
nictví pana Zdržavy. Další postup projedná-
váme nyní s Krajským úřadem MSK, který 
je pro nás v této věci důležitým partnerem. 
Na základě zákonných doporučení pak bu-
deme postupovat tak, abychom dosáhli co 
nejdříve odstranění odstavených vozidel.

Intenzivně jednáme o  dalším postu-
pu výstavby okružní křižovatky na křížení 
u  Obchodního centra BILLA. Podrobněj-
ší informace jsou v  samostatném článku 
v těchto Doberských listech.

Chtěl bych tímto poděkovat společnos-
ti Hyundai Motor Manufacturing Czech 
s.r.o., která z nadačního fondu Dobrý sou-
sed podpořila částkou 60.000 Kč projekt 
mysliveckého sdružení Dobrá-Vrchy. Pro-
gram Dobrý soused je zaměřen na podporu 
pořádání kulturních a sportovních podniků, 
obecních slavností, plesů a podobných akcí.   

Ing. Jiří Carbol,  
starosta obce
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Okružní křižovatka nad Kinem
V poslední době došlo na křížení silnic 

II/648 a  III/4733 h  nad bývalým kinem 
v Dobré k minimálně dvěma závažným do-
pravním nehodám, které opět vyvolaly řadu 
diskusí a otázek, „kdy už s tou křižovatkou 
konečně někdo něco udělá“. Snahou naší 
obce je již velice dlouhou dobu situaci na 
této křižovatce definitivně vyřešit kruho-
vým objezdem. Na délce tohoto časového 
úseku se ve velké míře podepsala nemož-
nost jednat s tehdejšími vlastníky pozemků 
potřebných pro tuto dopravní stavbu. Dnes 
je již ale situace zcela jiná. 

Po velice náročném procesu, který 
zahrnoval dohody s  Moravskoslezským 
krajem (MSK) a  Správou silnic MSK 
(SSMSK), jednání s  Policií ČR a  Silničně 
správním úřadem, jsme loni v červnu poda-
li žádost o vydání společného povolení této 
dopravní stavby. V  souladu se všemi zmí-
něnými a s předběžnými souhlasy nových, 
ale i  stávajících majitelů potřebných po-
zemku, jsme dokončili stavební dokumen-
taci, potřebnou pro vydání výše uvedeného 
rozhodnutí. A v současné době čekáme na 
vydání stavebního povolení, které očekává-
me do poloviny letošního roku.

Pochopitelně pracujeme i  na dalších 
krocích, které budou ještě ze strany obce 
potřeba dokončit. V  tuto chvíli stěžejním 
úkolem naší obce je vysoutěžit zhotovite-
le stavební dokumentace pro provedení 
stavby, tak jak to vyplývá z  dohody mezi 
SSMSK jako hlavním investorem, a  obcí 
Dobrá jako spoluinvestorem, tak aby byl 
projekt vyhotoven ihned po vydání staveb-
ního povolení. V  rámci těchto dohod bylo 

ujednáno i  spolufinancování naší obce na 
výstavbě okružní křižovatky. Tyto finanč-
ní prostředky budou využity na staveb-
ní objekty, které po výstavbě přejdou do 
vlastnictví obce jako např. veřejné osvět-
lení a  chodníky, a  dále na společné ná-
klady stavby jako např. technický dozor. 
Pro představu se jedná asi o  částku cca 
5 mil. korun. Celkové náklady se pohybují 
okolo 40 mil. korun.

Další neméně důležitou metou jsou pro 
nás dohody s  dotčenými majiteli potřeb-
ných pozemků, ale i zde je vše, zdá se, na 
dobré cestě a chtěl bych jim zde touto ces-
tou poděkovat za vstřícnost a  ochotu jed-
nat, a věřím, že tyto dohody zdárně dokon-
číme, protože bez nich bychom se opravdu 
dále neposunuli.

Poslední informací, kterou bych zde 
chtěl uvést, je informace o přípravách pro-
jektu chodníku od křižovatky u  „pivnice 
u Pantlíka“ právě k této zmiňované okruž-
ní křižovatce. I zde usilovně pracujeme a již 
máme připravenou trasu chodníku a vytvá-
říme první výkresy stavební dokumentace 
tak, abychom je mohli opět projednávat 
s  dotčenými majiteli sousedních pozemků 
a  v  souladu s  nimi a  dotčenými úřady ná-
sledně podali žádost o  společné povolení 
této stavby tak, aby byla budoucí okružní 
křižovatka komfortně napojena na infra-
strukturu naší obce.

S  ohledem na výše uvedené není a  ne-
může být snahou obce řešit nějaké provizó-
ria na této křižovatce, která ani nejsou v její 
kompetenci, protože není vlastníkem těch-
to komunikací, ale klást důraz na výstavbu 
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Ohlédnutí za rokem 2024 v číslech
Dovolte mi, abych Vás seznámila s údaji 

týkajícími se naší vesnice, našich obyvatel.

V  roce 2024 se v  obci Dobrá narodilo 
celkem 24 dětí. Jména, která si ponesou 
po celý život, která jim rodiče vybrali, jsou 
opravdu velice různorodá a každé je krás-
né. Jsou to: Stefany, Štěpán, Matěj, Timo-
thy, Jákob, Maxmilian, Andrea, Václav, 
Tomáš, Viktor, Matyas, Bruno, Ema, dva 
Antonínové, Oliver, Nikolas George, Jona-
tán, Mathias, Jonáš, Eliáš, Tobias, Adina, 
Silvie a  Damian. Přejeme všem rodičům, 
aby jejich děti vyrůstaly ve zdraví, aby byly 
šťastné a  svým rodičům přinášely jen ra-
dost. Každé narozené dítě, které se stává 
občánkem naší obce obdrží finanční část-
ku 5000 Kč, aby start do nového života byl 
klidný a spokojený.

Lidé přicházejí, ale také odcházejí. 
V loňském roce nás opustilo celkem 33 ob-
čanů. Umírání patří k  životu. Je těžké se 
s odchodem blízkého člověka vyrovnat. Pře-
ji všem pozůstalým mnoho sil při zvládání 
této nelehké životné etapy. Lékem na smu-
tek je sdílení smutku a  na samotu-trávení 
času ve společnosti blízkých a přátel. 

K  trvalému pobytu se do Dobré vloni 
přihlásilo 133 osob a odhlásilo se 80 osob. 

Když všechny údaje sečteme a  odečteme, 
dostaneme se k výsledku, že naše obecní ro-
dina se rozrostla o 44 občanů. 

Co se týká věku, tak ke 31. 12. 2024 žilo 
v obci 26 občanů ve věku vyšším než 90 let. 
Průměrný věk občanů je 43 let. To svědčí 
o tom, že se u nás dobře žije. Mladé rodiny 
zde mají veškeré zázemí. V uplynulém roce 
bylo celkem 24 svateb, včetně církevních 
svazků. 

Na našem katastru máme mateřskou 
školu, základní školu, knihovnu, kostel, 
pestrou obchodní síť, máme zde ordinace 
dětské lékařky, lékaře pro dospělé, gyneko-
logickou ambulanci, zubní lékařku, lékárny, 
veterinární ordinaci, kadeřnictví, masérské 
služby, pedikúru, krejčovské služby, kožeš-
nictví, servis jízdních kol, truhlářství, sta-
vební firmy, autoservisy…. Určitě jsem na 
něco zapomněla. Je toho spousta, co naše 
obec může občanům nabídnout.

V roce 2024 byla zřízena služba pro se-
niory – tzv. senior taxi. Již 164 občanů v se-
niorském věku vlastní kartičku senior taxi, 
která jej opravňuje využívat přepravní služ-
bu do zdravotnických zařízení či do lékár-
ny. Tato služba přinesla spokojenost našim 
starším spoluobčanům. 

okružní křižovatky a vyřešit tak problémo-
vou situaci.

Jak můžete sami zhodnotit není toho 
před námi málo, ale za námi je také kus 
práce, která jak doufám bude již brzy vi-

dět a  podaří se nám vše dotáhnout a  pak 
ve spolupráci s MSK zahájit výstavbu této 
křižovatky.

Pavel Peterek
místostarosta obce
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SNAŽME SE SNÍŽIT PRODUKCI  
SMĚSNÉHO ODPADU ŘÁDNÝM TŘÍDĚNÍM

Všichni slyšíme z médií diskuze, statisti-
ky, souhrnné údaje a spoustu dalších infor-
mací o odpadech, které zahlcují naši Zemi. 
V  České republice žijí podstatně uvědomě-
lejší lidé než jinde na světě. Kdo z  vás na-
vštívil některou z přímořských zemí si jistě 
povšiml, že tam odpady moc neřeší. Mimo 
rekreační zóny jsou odpadky téměř všude. 
Ale my si svoji malou zemičku udržujeme 
v čistotě a v pořádku.

Přesto někteří z nás ještě stále nevzali na 
vědomí skutečnost, že do barevných kontej-
nerů určených pro odpad dáváme jen odpad 
k  tomu určený, dle barevného rozlišení. 
Pracovníci obecního úřadu se téměř denně 
musejí probírat kontejnery a  třídit odpad 
tak, aby splňoval požadavky zakotvené v zá-
konech. Máme již také kontejnery na textilní 
odpad. I tento odpad podléhá zákonu o od-
padech. Máme v  obci dostatečné množství 

stanovišť kontejnerů. Je jich celkem 26. Na 
každém kontejneru na tříděný odpad je uve-
deno, co do něj můžete vhodit. Je to velice 
jednoduchý návod. 

Do tříděného odpadu patří také obaly od 
potravin jako například kelímky od jogurtu, 
plechovky, plastové krabičky a  podobně. 
Abychom zamezili nepříjemnému zápachu 
a množení doslova „nechutných“ housenek, 
odkládejte do kontejnerů pouze obaly zba-
vené nečistot. Je zapotřebí kelímky, krabič-
ky a plechovky vymýt, než je do kontejneru 
vhodíme. Ušetříte sobě i druhým nepříjem-
né setkání s živočišnou říší hmyzu.

Pokud máte odpad, o  kterém máte po-
chybnosti, kam jej uložit, naložte jej a  od-
vezte na sběrný dvůr, kde Vám pracovník 
sběrného dvora poradí. Sběrný dvůr je zří-
zen pro občany naší obce. Můžete jej tedy 
využívat a  nemusí docházet k  přeplňování 

V  níže uvedené tabulce je přehled ná-
kladů na senior taxi za poslední čtvrtletí 
roku 2024.

Z přiložené tabulky vyplývá, že průměr-
ná cena za 1 ujetý kilometr je 28,51 Kč a prů-

měrná cena za jednu jízdu je 197,25  Kč. 
Jak vidíte, je to služba pro seniory, která ke 
hrazena z obecního rozpočtu.

Ing. Ludmila Baranová
2. místostarostka obce

2024
1 km 1 jízda km jízdy 

kč/1km kč/1 jízda celkem celkem

září 28,13 206 888,8 121

říjen 29,13 194 857,9 129

listopad 23,48 158 1064,1 158

prosinec 33,28 231 750,9 108

28,505 197,25 3562 516
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kontejnerů na tříděný odpad a ke špatnému 
ukládání.

Ve sběrném dvoře můžete uložit:

- papírové a  lepenkové obaly, plastové 
a  kovové obaly, kompozitní a  skleněné 
obaly, pneumatiky z osobních aut, dřevo, 
sklo, plasty, kovy, oděvy a  textilní mate-
riál, biologický rozložitelný a  objemný 
odpad

- dále též syntetické motorové, převodové 
a  mazací oleje, obaly obsahující zbytky 
nebezpečného odpadu, absorpční čini-
dla, filtrační materiály, čisticí tkaniny, 
ochranné oděvy, rozpouštědla, kyseliny, 
zásady, fotochemii, pesticidy

- můžete se zbavit rovněž zářivek a jiného 
odpadu obsahujícího rtuť nebo chloro-
vodíky, oleje a  tuk, barvy, lepidla, prys-
kyřice, baterie, akumulátory, elektrické 
a elektronické zařízení.

Pro zjištění dalších možností a kapacity 
sběrného dvora můžete kontaktovat pana 
Evžena Lisníka, č. tel. 739 630 870, pro do-
voz a odvoz kontejnerů na BIO odpad a pro 

štěpkování, pana Zdeňka Friedla, č. tel.: 
739 381 380.

Občané, kteří poctivě odpadky třídí, mi 
jistě dají za pravdu, že do popelnice uklá-
dají mizivé množství odpadu. Po vytřídění 
nepotřebného materiálu zbude jen málo 
věcí, které do popelnice na směsný odpad 
uložíme.

Blíží se jaro a  s  ním jarní úklid na za-
hradách, ve sklepích, v okolí našich domo-
vů. Zde Vám připomínám provozní hodiny 
sběrného dvora v  Dobré, abyste jej mohli 
plně využít:

Pondělí 8.00 – 12.00 hod
Středa 13.00 – 17.00 hod
Pátek 13.00 – 17.00 hod
Sobota 8.00 – 12.00 hod

Dobřané, vnímejte své okolí, nemějte 
klapky na očích a nebojte se oslovit ty z nás, 
kteří plní kontejnery odpadky, které tam ne-
patří a ostatní, kteří poctivě odpad třídí, pak 
přichází k přeplněným kontejnerům.

Ludmila Baranová
2. místostarostka obce 

Termíny uzávěrek Doberských listů na rok 2025
Pondělí 

7.4., 5.5., 2.6., 7.7., 4.8., 1.9., 6.10., 3.11., 1.12. 2025
příspěvky v tyto termíny je možné zasílat pouze do 12 hodin.

Právní poradna 
pro občany obce Dobrá bude v roce 2025 probíhat každou první středu  

v měsíci v době od 16 – 17 hodin v budově Obecního úřadu Dobrá, 1. poschodí. 
Termíny:  2.4., 7.5., 4.6., 2.7., 6.8., 3.9., 1.10., 5.11., 3.12. 2025.
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Návrhy pro participativní rozpočet 2026
S  novým rokem se nám přiblížil i  ter-

mín pro podávání návrhů pro participativní 
rozpočet na rok 2026. Zastupitelstvo obce 
schválilo na svém jednání dne 16. 12. 2024 
„Zásady participativního rozpočtu obce 
Dobrá“, kterými se tento proces řídí. Parti-
cipativní rozpočtování je postup, kdy občané 
mohou vstoupit do rozpočtového procesu 
a ovlivnit tak, na co budou vynaloženy veřej-
né finance. Občané tak mohou rozhodovat 
o  části peněz z  obecního rozpočtu společně 
se svými volenými zastupiteli. Jednotlivé ná-
vrhy musí splňovat náležitosti dle zásad par-
ticipativního rozpočtu, z nich nejdůležitější je 
finanční limit, který činí 1 mil. Kč bez DPH.

Termín pro přijímání návrhů je  
od 1. 2. 2025 do 31. 3. 2025.

Následně budou tyto návrhy formálně 
zkontrolovány a  vyhodnoceny, zda splňují 
veškeré náležitosti. Poté budou úspěšné ná-
vrhy představeny veřejnosti a následně pro-
běhne hlasování občanů, které určí vítězný 
projekt(y) a  pořadí ostatních. Realizovat 
bude možno maximálně tři návrhy dle pořadí 
z hlasování, a pouze tehdy, když v součtu opět 
nepřesáhnou 1 mil. Kč bez DPH.

Veškeré podrobnosti, zásady a  potřebné 
přílohy jsou k dispozici:

https://www.dobra.cz/obecni-urad/do-
kumenty-ke-stazeni/participativni-rozpocet/

Pavel Peterek, místostarosta
Marcela Kolková,  

vedoucí finančního odboru

Místní poplatky 
Poplatek ze psů – sazba poplatku činí za 

jednoho psa ročně 200 Kč. Za každého dal-
šího psa téhož majitele se poplatek zvyšuje 
o 50 % ze sazby- tedy 300,- Kč.     

Poplatek ze psů se platí ze psů starších 
3 měsíců.  Uhraďte převodem na účet číslo: 
168 197 5309/0800,  VS: 1341 + čp.

POPLATEK  JE  SPLATNÝ  DO  31. 3. 2025

Poplatek za odpady  – sazba poplatku 
pro fyzickou osobu činí 650 Kč.

Děti od 11–15 let včetně – ve výši 50 % sazby.

Osvobozeni od poplatku jsou:  
- děti do věku 10 let včetně
- občané obce Dobrá starší 80 let včetně.

Poplatek za odpady z vlastnictví nemovité 
věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu 
pro rodinnou rekreaci, ve které není přihláše-
na žádná fyzická osoba, a která je umístěna 
na území obce, činí 650,- Kč.

Uhraďte převodem na účet číslo: 168 197 
5309/0800,  VS: 1337 + čp.

- do poznámky uvádějte, za koho od-
pady platíte – vypište jednotlivé osoby – 
nestačí napsat rodina Košťálová – platba 
nebude přiřazena do doby, než doložíte, za 
koho konkrétně byla provedena (zaplatíte-
-li převodem, známka na popelnici Vám 
bude zaslána domů) 

POPLATEK JE SPLATNÝ DO 30. 9. 2025
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Změna ordinační doby  
DS Dobrá MUDr. Kučerová Iva

Pátek 28. 3.  7.30-9.00h

Březen – měsíc čtenářů
Milí čtenáři, 

tento měsíc máte svátek 
a  tak jsme pro Vás připravili 
několik akcí. Celý měsíc se 
můžete v knihovně registrovat 
zdarma. Také Vám odpustíme upomínky, za 
nevrácené knihy včas. Samozřejmostí jsou 
nové knihy světových autorů, které si můžete 
v knihovně vypůjčit nebo rezervovat přes náš 
on-line katalog na www.knihovna-dobra.cz

Všechny děti ve věku od 6 – 12 let zve-
me přespat do knihovny. Noc s Andersenem 
se uskuteční dne 28. 3. 2025 od 16 hodin. 

Máme připraven bohatý program a   moc 
se na děti těšíme. Přihlášky jsou k dispozici 
v knihovně. 

Půjčovní doba je nezměněná: 
Po, út, čt: 8 – 11 a 12 – 17.30 a každá lichá 
sobota 8 – 11 hod.

Všechny potřebné informace jsou k  dis-
pozici na www.knihovna-dobra.cz  nebo na 
tel. 558 641 016 a  733 762 376, nebojte se 
ozvat, jsme Vám plně k  dispozici a  na Vaše 
dotazy rády odpovíme a  těšíme se na Vaši 
návštěvu.

Bc. P. Slováčková a knihovnice MK Dobrá

Pozvánka
Komise pro rodinu a občanské záležitosti při RO Dobrá Vás zve na

JARNÍ TVOŘENÍ,

které se uskuteční v úterý  8. dubna 2025 od 16 hodin v sále Základní školy v Dobré.

Pokud se chcete  tvoření zúčastnit, přihlaste se na email komiseprorodinu@post.cz. 
Registrace bude probíhat od 10. 3. 2025 do 28. 3. 2025.

Budeme vyrábět jarně-velikonoční květinovou  dekoraci. Tvoření je jen pro dospělé.

Vstupné na akci je 100 Kč.
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DOBERSKÁ TARZÁNIE
Na konci ledna se zástup-

ci tříd 1. a 2. ročníku zúčast-
nili sportovní soutěže DO-
BERSKÁ TARZÁNIE. Konal 
se již třetí ročník a  zapojilo 
se do něho 48 žáků – z každé 
třídy dvě smíšená čtyřčlenná 
družstva.

Soutěž žáci zahájili slav-
nostním nástupem a  násled-
ně se postupně vystřídali 
v  zdolávání  překážkové drá-
hy. Na trati na žáky čekaly 
nejen překážky, ale i exotická zvířátka v po-
době opic, papoušků, žiraf, levhartů, kro-
kodýlů, ale viděn byl i medvěd. Ta po celou 
dobu zdolávání tratě sportovce povzbuzova-
la a dohlížela na dodržování pravidel.

Žáci podlézali tunelem z laviček zakry-
tými žíněnkami, přebíhali po úzké části 
lavičky, vybíhali po šikmé lavičce na že-
břiny, přecházeli po lavičce uchycené ve 
vzduchu na žebřinách a  švédské bedně, 
ručkovali po žebřinách a podlézali obruče-

mi, vyskakovali na švédské 
bedny, přeskakovali překáž-
ky, přitahovali se rukama po 
lavičce. Následně doběhli ke 
kamarádovi z družstva a pře-
dali štafetu.

V  tělocvičně byla po ce-
lou dobu bouřlivá atmosféra. 
Žáci se vzájemně povzbuzo-
vali a bojovali s velkým nad-
šením a zapálením. Na závěr 
proběhlo vyhodnocení, pře-
dání diplomů, drobných cen, 

které pro sportovce připravila paní Šárka 
ze školního bufetu a  medailí zhotovených 
na 3D tiskárně. Vítězně skončilo družstvo 
z 2. A, druhou a třetí příčku obsadila druž-
stva 2. C. 

Malým sportovcům se soutěž líbila 
a společně si užili středeční odpoledne. Po-
děkování patří všem třídním učitelkám za 
organizační zajištění a  Klubu rodičů za fi-
nanční příspěvek.

Mgr. Renata Kubalová

Výstava Sportovní poklady  
a výtvarná díla spojená s olympiádou

5. února žáci 5. B navštívili Muzeum Bes-
kyd ve Frýdku-Místku. Zhlédli výstavu pod 
názvem „Sportovní poklady a  výtvarná díla 
spojená s  olympiádou“ u  příležitosti Olym-
piády dětí a  mládeže 2025, kterou pořádal 
Moravskoslezský kraj.

Žáci měli možnost vidět na vlastní oči 
nejen unikátní trofeje, maskoty, poháry, 
medaile, dresy a  sportovní náčiní vítězů 
olympiád a  světových šampionátů v  hoke-
ji, olympijských medailistů Petry Kvitové, 
Radka Štěpánka, Nikol Ogrodníkové, Dany 

Základní škola Dobrá, informuje
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Zátopkové, Martina Tenka, paralympioniků 
i  budoucích olympijských nadějí, ale také 
výtvarná díla talentovaných žáků napříč Čes-
kou republikou. Dozvěděli se řadu informací 
o  vzniku starověkých olympiád, zajímavos-
ti spojené s  prvními olympijskými hrami 
a prvními olympijskými sporty, poutavá byla 
i historie novodobých olympijských her, při-
pomenuli si místa a  termíny jak letních, tak 
zimních olympiád.

Zajímavé určitě bylo i  zjištění, že první 
olympiáda Dětí a  mládeže se konala v  roce 
2003. Jedná se o  republikové sportovní hry 
krajských reprezentací v  Česku v  kategori-
ích mladších a starších žáků a žákyň. V roce 
2026 se budou konat letní hry a vůbec poprvé 
přes čtyři tisíce mladých sportovců se sejde 
v hlavním městě Praze.

V závěru výstavy využili žáci pro rozšíření 
svých vědomostí kvízy, doplňovačky, osmi-
směrky a spojovačky. Na hodinu matematiky 
si nechali luštění pomocí šifer. Při odchodu 
se společně podepsali do knihy návštěv. Akce 

se jim moc líbila a pro některé se stala inspi-
rací k aktivnímu využití volného času pohy-
bem nebo oblíbeným sportem. 

Mgr. Renata Kubalová

Žáci devátého ročníku  
navštívili koncentrační tábor Auschwitz 

Jsou místa, která fascinují. Fascinují 
svým příběhem, surovostí, temnou historií, 
ale i silou lidského ducha a vůlí přežít. 

Na jedno takové místo jsme se s našimi 
žáky devátého ročníku 5. února 2025 vypra-
vili. Tímto místem byl koncentrační a vyhla-
zovací tábor, který byl v době druhé světové 
války umístěn v polské Osvětimi. Tato cesta 
byla součástí jejich vzdělávání, zaměřeného 
na historii druhé světové války a holokaus-

tu. Naše putování na toto místo bylo navíc 
umocněno letošní připomínkou 80. výročí 
od jejího konce a jeho osvobození.

Cílem této návštěvy bylo poskytnout 
žákům hloubkový pohled na hrůzy, které 
se odehrávaly během nacistické éry. Žáci 
byli vedeni zkušenými průvodci, kteří jim 
poskytli detailní výklad o fungování tábora, 
životních podmínkách vězňů a osudech mi-
lionů lidí, kteří zde trpěli a zemřeli. Exkurze 
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zahrnovala prohlídku různých částí tábora, 
včetně baráků, plynových komor a  krema-
torií. Žáci měli možnost vidět autentické 
exponáty, jako jsou osobní věci vězňů, fo-
tografie a  dokumenty, které jim přiblížily 
realitu života v  táboře. Během návštěvy 
rovněž zavítali do části tábora známé jako 
Auschwitz-Birkenau (Osvětim-Březinka), 
kde uctili památku obětí položením květin 
v  místech bývalých krematorií. Tento akt 
byl silným emocionálním okamžikem, který 
podtrhl význam návštěvy.

Ta byla vyvrcholením celoměsíčního 
projektu „Holokaust“, jehož cílem bylo po-
skytnout žákům komplexní náhled na tem-
nou kapitolu lidských dějin a  jeho dopad 
na současnost. V  rámci projektu žáci pra-
covali s různými dobovými prameny, dívali 
se na historické dokumenty a filmy, společ-
ně s námi diskutovali o otázkách, které jim 
snad lépe pomohly porozumět událostem 
této doby.

Bylo to velmi emocionální a zároveň po-
učné. Jak napsala jedna z našich žákyň při 
závěrečné reflexi: „Z  jedné strany jsem fas-
cinována, ale z druhé i zděšená. Tato exkurze 
mi dala, že si mám více vážit všedních věcí, 
protože to není samozřejmost. A  hlavně se 
o tomto musí učit pro naši budoucnost.“

My tak doufáme, že tato zkušenost při-
spěje k lepšímu porozumění a uvědomění si 
důležitosti tolerance, lidských práv a míru. 
Návštěva bývalého vyhlazovacího tábora 
v polské Osvětimi byla pro žáky nejen vzdě-
lávacím, ale také hluboce emocionálním zá-
žitkem, který jim zůstane v  paměti na celý 
život. 

Za tým dějepisářů  
Mgr. Magdaléna Dordová

Recitační přehlídka dětských recitátorů
Poezie má v  naší kultuře nezastupitel-

né místo, protože dokáže vyjádřit hluboké 
emoce a myšlenky způsobem, který jiná for-
ma umění nedokáže. Přináší nám možnost 
nahlédnout do duše autora a  prožít jeho 
pocity a  zkušenosti. Poezie také podporuje 

kreativitu a  rozvíjí naši schopnost vnímat 
krásu a význam slov. Díky ní můžeme lépe 
porozumět sobě i světu kolem nás. V dneš-
ní uspěchané době nám poezie poskytuje 
chvíle klidu a zamyšlení, které jsou pro naši 
duševní pohodu nesmírně důležité.
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Poezii jsme se věnovali i  na naší škole 
a  také v  letošním roce pokračovali v  tra-
dičních recitačních přehlídkách. Nejprve 
si každý třídní kolektiv vybral 3 postupové 
recitátory, kteří se pak v úterý 11. února se-
šli v multifunkčním sále naší školy a porota 
vybrala 3 nejlepší recitátory za každou kate-
gorii. V 0. kategorii, což jsou žáci 1. tříd, byli 
vybráni Tereza Zemková, Thea Paráčková 
a Jan Ryška. V 1. kategorii, žáci 2. – 3. tříd, 
byli vybráni Laura Lojkásková, Natálie Voj-
tíková a  Kryštof Čičák. V  2. kategorii, žáci 
4.  - 5. tříd, byli vybráni Tereza Stypková, 
Alena Kovářová a Anna Cinařová.

Tito žáci pak postoupili do obvodního 
kola recitační přehlídky, které se konalo 
hned následující den 12. února opět v  sále 
školy, a  zúčastnilo se jí dalších 5 okolních 
škol. I  zde se našim žákům vedlo skvěle. 
Laura Lojkásková, Tereza Stypková a Alena 
Kovářová byly vybrány a  postupují do kola 
okresního, které se bude konat 19. března 
v DDM v Třinci.

Děkuji všem rodičům, kteří žáky na reci-
taci připravovali, pomáhali s  výběrem bás-
ničky, všem dětem za jejich odvahu a snahu. 
Velké poděkování patří také učitelům, kteří 
se zhostili nelehké úlohy a  usedli do poro-
ty. Děvčatům budeme přát hodně úspěchů 
v okresním kole a budeme se všichni těšit na 
další ročník recitační přehlídky.  

Mgr.   Markéta Turoňová

Doberský skokan 2025
12. února se velká tělocvična základní 

školy proměnila opět po roce v  jeden velký 
rybník plný skokanů. Konal se totiž 3. roč-
ník sportovní soutěže doberský skokan. 
Účastnila se jí smíšená družstva 3. a 4. roč-
níku. Žáci soutěžili mezi sebou v přeskoku 
přes švihadlo. Jejich úkolem bylo naskákat 
co nejvíce přeskoků za 1 minutu.

Do celé akce se aktivně zapojilo 
39  sportovců – 16 chlapců a  23 dívek. 
Absolutním vítězem se stal Maceček Voj-
těch, který naskákal neuvěřitelných 180 
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přeskoků a  překonal dosavadní rekord 
152 přeskoků Tomáše Pajdly. Druhé mís-
to obsadil Zemek Otakar – 136 přeskoků 
a  třetí místo obsadil Katsikas Alexandr – 
117 přeskoků. Mezi děvčaty byla nejlepší 
skokankou Valasová Thea – 137 přeskoků, 
které se rekord Nely Kurdiovské – 158 pře-
skoků překonat nepodařilo. Druhé místo 
v  kategorii děvčat obsadila Tesarčíková 
Elizabeth společně s Rojíčkovou Markétou 

– 135 přeskoků a třetí příčku obsadila Kvě-
toňová Eva – 129 přeskoků. V soutěži tříd 
obsadila 1. místo třída 4. C – 929 přeskoků, 
2. místo třída 4. B –  822 přeskoků a 3. mís-
to třída 3. A – 753 přeskoků.

Soutěž se dětem líbila a chtějí v ní pokra-
čovat i  v  příštím roce. Všem blahopřejeme 
k dosaženým výkonům.

Mgr. Renata Kubalová

Valentýn 2025
14. února, v  den svatého Valentýna, již 

od rána prostupovala naší školou atmosféra 
pohody, přátelství a  lásky. Při příchodu do 
práce byli pedagogové potěšeni přáníčkem 
paní ředitelky. Všechny děti, kterým na ně-
kom záleží, měly možnost si u paní zástup-
kyně vyzvednout srdíčko z  3D tiskárny. 
Toto srdíčko, když si pak umístily na lavici, 
nebylo jen symbolem lásky a laskavosti, ale 
znamenalo i  to, že se jich ten den netýká 
zkoušení a psaní písemek. Ano, na lavici jej 
měly děti celé školy. Stovky srdíček podpoři-
ly pozitivní náladu tohoto výjimečného dne. 

Následovala akce Valentýnská pošta. 
Ta  už má na naší škole svou tradici. Děti 
mají možnost vhazovat u vrátnice do valen-
týnské krabice přáníčka pro své kamarády 
i  tajné lásky. Tento rok krabice praskala ve 
švech. Našla se zde i poděkování učitelům či 
paním kuchařkám za jejich práci. Zástupci 
žákovského parlamentu přání pečlivě roz-
třídili a ve stylových kostýmech je roznášeli 
jednotlivým adresátům. Bylo krásné sledo-
vat, jak umí pár milých slov vykouzlit dru-
hým úsměv na tváři.

Školní psycholožka  
Mgr. Eva Švrčinová
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Soutěž „SIRYAKARI Duel“
V pátek 14. února proběhla v polyfunkč-

ní učebně soutěž „SIRYAKARI Duel“ které 
se zúčastnilo třináct žáků šestého ročníku. 

SIRYAKARI Duel je chytlavá společen-
ská hra ideální pro děti. Hlavní roli na cestě 
k  vítězství hraje vynikající postřeh. SIRY-
AKARI Duel nabízí pět herních módů, ve 
kterých je úkolem najít stejný symbol na 
dvou kartách. Co činí hru výjimečnou, jsou 
jedinečné ilustrace na kartách, které byly vy-
tvořeny podle světa SIRYAKARI Duel videí. 
Každý obrázek je pečlivě vytvořen, aby zau-
jal a pobavil mladé hráče.

Hra se hraje s kartami rozloženými na 
stole a cílem je najít na dvou kartách stej-

ný symbol co nejrychleji. Hráči se střídají 
v tazích, během kterých musí najít společ-
ný symbol na dvou kartách. Buď se zbaví 
všech svých karet, nebo jich co nejvíce po-
sbírají. Hra končí, když hráč splní požado-
vaný cíl. Vítězem se stává hráč s nejvyšším 
počtem bodů.

Po několika napínavých kolech plných 
rychlých reflexů a  pečlivého soustředění 
byli vyhlášeni tři vítězové soutěže. Všich-
ni účastníci si zaslouží velkou pochvalu za 
svůj výkon a fair play. Soutěž byla skvělým 
způsobem, jak rozvíjet postřeh a  týmovou 
spolupráci mezi žáky.

Mgr. Michaela Kuboňová
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Obvodní kolo přehlídky  
dětských recitátorů 2. stupně 

Ve čtvrtek 13. února se na Základní škole 
ČSA ve Frýdku-Místku uskutečnilo obvodní 
kolo přehlídky dětských recitátorů 2. stupně. 

Naši školu měli reprezentovat 4 žáci, 
bohužel Lukáš Stebel onemocněl, takže 
nás zastupovala samá děvčata. Ve 3. kate-
gorii (6.  a  7. třída) to byla Tereza Lecová 
z 6. B s pochmurnou básní Pohřeb od Jiřího 
Wolkera. Ve 4. kategorii (8. a 9. třída) jsme 
pak měli dvě zástupkyně z devátého ročníku, 
z 9. D Terezu Chodúrovou, která si vybrala 
úryvek z  Máchova Máje, a  z  9. B  Simonu 

Lešanovskou, která si jako jediná nezvolila 
poezii ale prózu, konkrétně Malého prince 
od Antoine de Saint-Exupéryho. 

Konkurence byla silná, recitátoři svá vy-
stoupení zvládali opravdu krásně, takže pro 
komisi bylo obtížné vybrat, kdo postoupí 
dále do kola okresního. Bohužel naše žáky-
ně mezi postupujícími nakonec nebyly, přes-
to jim patří veliké poděkování za reprezenta-
ci naší školy. Svá vystoupení všechny holky 
zvládly na jedničku. 

Mgr. Jarmila Málková



3/2025

- 17 -

Lyžařský výcvikový kurz 2025
Na začátku nového roku se na naší škole 

tradičně koná lyžařský výcvikový kurz 7. roč-
níku. Ani letos tomu nebylo jinak a žáci zamí-
řili do hor za zimními zážitky. 

Nastal únor a  děti se dočkaly své pěti-
denní výpravy do Jeseníků. Loni se osvědčilo 
ubytování ve Wellness penzionu Eva v rekre-
ačním areálu Avalanche, který leží v obci Dol-
ní Moravice, a  tak už děti od svých starších 
spolužáků věděly, že se mohou těšit na pěk-
ně zařízené pokoje i společenskou místnost, 
která se stane místem společného setkávání 
a zábavy. 

Lyžařský výcvik se konal opět ve dvou 
turnusech. Prvního turnusu v termínu 3. 2.-
7. 2.  

se zúčastnilo 36 žáků ze tříd 7. A a 7. B. 
Na druhý turnus v termínu 24. 2.-28. 2. jelo 
27 žáků ze tříd 7. C a 7. D. I když se v oko-
lí penzionu nevyskytovalo moc sněhu, na 
sjezdovce Myšák, kam se děti dopravovaly 
skibusem, byly sněhové podmínky příznivé. 
Děti si naplno užívaly lyžování a jako profíci 
zvládly i závěrečný slalom. I když každodenní 
lyžování bylo celkem namáhavé, dětem se ze 
sjezdovky pryč nechtělo.

Společný večerní program si ale náramně 
užívaly. Dozvěděly se mnoho o bezpečnosti 

na horách, první pomoci či výbavě lyža-
ře, podívaly se na poutavý film o účastníkovi 
zimní olympiády a zahrály spoustu her. Akti-
vity byly zaměřené na vzájemné poznávání se 
i na týmovou spolupráci. Večery se staly ča-
sem zábavy, prostorem ke sdílení svých poci-
tů a očekávání. Poslední den byl jako obvykle 
ve znamení zhodnocení pobytu, vzájemného 
ocenění a vyhlášení výsledků soutěží.

Pro děti nejvýznamnějším oceněním 
lyžařského kurzu, kdy si výherce odhlasu-
jí sami, je vyznamenání Nejlepšího lyžaře 
a Nejlepší lyžařky. Kritérii výběru jsou kama-
rádský přístup, vzájemná pomoc a srdečnost. 
Z prvního kurzu se stala nejlepší lyžařkou Ni-
col Zajacová (7. A) a nejlepším lyžařem Lu-
káš Stébel (7. B). Na druhém kurzu ocenění 
získali Adéla Oborná (7. D) a  Matěj Krupa 
(7. C). Soutěž ve slalomu byla hodnocena 
ve třech kategoriích, dle úrovně lyžařských 
schopností, zvlášť dívky a  chlapci. Celkově 
měli nejlepší čas v  prvním turnusu Lukáš 
Stébel (7. B), Anna Macečková (7. A) a Lu-
cie Hendrychová (7. A) a ve druhém turnu-
su Matěj Krupa (7. C), Kryštof Tomis (7. D) 
a Tereza Sabo (7. C). Během pobytu se dbalo 
i  na pořádek na pokojích a  také za něj byli 
žáci odměněni.

Všichni lyžaři si domů odnesli kromě ne-
zapomenutelných zážitků památeční listy, 
medaile a  sladké odměny. Poděkování patří 
dětem za jejich nadšení, zapojení se do aktivit 
a snahu zdokonalovat své lyžařské dovednos-
ti, všem kolegům za spolupráci, Klubu rodi-
čů za příspěvek na skipasy a dopravu a obci 
Dobrá taktéž za příspěvek na skipasy.

Mgr. Petr Krus
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Družinové okénko
V novém roce si děti nejraději krátily čas 

v družině hraním her a stavěním stavebnic, 
které dostaly na Vánoce. Když zrovna nepr-
ší a nemrzne, tráví děti čas nejraději venku. 
Během měsíce ledna jsme se s dětmi vydali 
na výpravu na vycházku do Dobrosadu, kde 
děti zavěsily krmítka naplněná slunečnicí 
a  ptačím zobem pro ptáčky. Krmítka jsme 
pořídili za peníze vydělané na vánočním jar-
marku z výrobků, které vyráběly děti v rámci 
družiny. Během pobytu v  Dobrosadu jsme 
doplnili krmení pro zvířátka do krmelce.

Všechny děti ze 4. oddělení školní dru-
žiny si na základě zážitků z  vycházky do 
Dobrosadu doplnily společný Dobrosado-
vý deník o  krásné obrázky našeho stromu 
s  krmítky, krmelce a  okolní přírody. Jsou 
to zdatní malíři a  jejich obrázky jsou plné 
dětské fantazie. Rovněž jsme pokračovali 
v práci na našem celoročním projektu „Les 
ve škole – pověsti stromů“. Tentokrát jsme 
si přečetli pověst o  Lípě z  Dolní Moravice 
a na základě dětské představivosti nakreslili 
příběh do svého Deníčku stromů. A proto-

že zima se nám krátí, tak se 
všichni těšíme na naše spo-
lečné jarní aktivity.

V  měsíci únoru šla dvě 
oddělení na vycházku opět 
do Dobrosadu. Po cestě je 
čekala bojovka zaměřená 
na téma ochrany přírody, 
kde děti podle mapy plnily 
zábavné úkoly a  luštily há-
danky. V  Dobrosadu pak 
doplnily zavěšená krmítka 
a  na závěr našly schovaný 
poklad.

Lesní badatelé z 5. oddě-
lení se v  rámci projektu Les 
ve škole seznámili pomocí 
obrázkových karet s  dalšími 
zajímavostmi z lesa a vyrobili 
si krásné fotoaparáty a  bu-
dou tak zachycovat nastá-
vající změny s  přicházejícím 
jarem. Už se moc těšíme, až 
venku v přírodě budeme trá-
vit většinu družinového času.

Vychovatelky ŠD
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ÚNOROVÉ ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ DOBRÉ ŠKOLIČKY
Únor rozhodně není nudný měsíc! Hned 

z počátku se běžné ticho a klid v sále ZŠ Dob-
rá  proměnil v kouzelný svět barev, kostýmů 
a  smíchu, když se konal dlouho očekávaný 
karneval. Právě tato akce přináší do školní-
ho prostředí jedinečnou atmosféru radosti 
a pohody. Děti se tak mohly v rytmu oblíbe-
ných písniček plně předvést ve svých ,,ro-
lích“ a ,,vyřádit se“. Ať už jsou to malí klauni, 
princezny, piráti nebo superhrdinové, všech-
ny děti si našly svůj kostým a s úsměvem na 
tváři se připojily k  zábavě, kterou prožívaly 
ve společnosti klauna Pepína Prcka. Pro děti, 
rodiče i pedagogy to bylo odpoledne  plné zá-
bavy a společného dovádění. Karnevalový rej 
přinesl do života všech zúčastněných nesma-
zatelnou stopu radosti a kreativity.

Naše mateřská škola ve spolupráci s pe-
dagogicko psychologickou poradnou poprvé 
uskutečnila prověření připravenosti před-
školních dětí. Rodiče se tak mohli dozvědět, 
v  jakých oblastech mohou své děti nadále 
rozvíjet tak, aby úspěšně zvládli přestup do 
základního vzdělávání.

V obci Dobrá je úzká spolupráce mezi ZŠ 
a MŠ.  Děti se vzájemně znají a v rámci mož-
ností vzdělávacího programu se mohou i ur-
čitým způsobem navštěvovat. První návštěva 
v tomto roce byla ze strany žáků ZŠ, kteří dě-
tem v mateřince přišli  přečíst pohádku před 
spaním. Těšíme se na další setkání, která se 
budou v následujících měsících nadále reali-
zovat.

V měsíci únoru také proběhly jarní prázd-
niny. Většina dětí si tento čas užila ve spo-
lečném kruhu rodinném. Ty děti jenž školku 
navštěvovaly, navázaly nová přátelství s  ka-
marády z jiných tříd.

Paní učitelky ze třídy Veverky
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HLEDÁN Í  
velikonočních vajíček 

Akce se uskuteční pouze za příznivého počasí.
Akce je určena pro děti do 7 let, 

doprovod rodiče nutný. 

S sebou dětem přibalte malý košíček. 

Svou účast nahlaste na email:

spolekmamineksdetmivdobre@seznam.cz 

Do emailu prosím uveďte počet dětí a jejich věk.  
Přihlašení je možné do 11. 4. 2025.

úterý 15. 4. 2025 v 16 hod. v Dobrosadu

Spolek maminky s dětmi v Dobré z.s. spolu 
s Komisí pro rodinu a občanské záležitosti 

při Radě obce Dobré Vás zve na
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Jarní burza
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Komise pro kulturu a školství při Radě obce Dobrá 
Vás zve na DIVADELNÍ ZÁJEZD

Předprodej vstupenek od 17. 3. 2025 na Obecním úřadě  
v Dobré u p. Kolářové, kancelář č. 17.

Cena: 200 Kč

Odjezd ze zastávky Dobrá střed ve 14.25 hod.

NEDĚLE  |  6. 4. 2025

Vít Peřina

Hrnečku, vař! aneb 
Dvě pohádky o hrnečku

Dvě pohádky o tom, že se vyplatí dělat dobré skutky.
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PŘÍBĚH JEDNÉ 
NEMOCNÉ DUŠE

Píše, přednáší, aktivně se zapojuje do společenského života v Dobré. Znáte jeho rozhovory 
z Doberských listů a je aktivní navzdory boje s duševní nemocí, která není vidět a kterou většina 
lidí nezná. Přijďte se seznámit s naším sousedem a jeho úsilím. Úsilím o vlastní zotavení, úsilím 
o lepší životy dalších lidí, kteří musí bojovat s podobnými potížemi.

Komise pro kulturu a školství 
při Radě obce Dobrá Vás zve 

na přednášku

PETR SALAMON
• lektor, novinář, člen Komise pro kulturu a školství při Radě obce Dobrá

20. března 2025 v 17 hod.

ve společenském sále  
při ZŠ Dobrá

Certifikovaný lektor

Má za sebou kurz lektorských dovedností 
v pražském Centru pro rozvoj péče o duševní 
zdraví.

Učí na VŠ

Pravidelně učí studenty sociální práce 
na Vysoké škole polytechnické v Jihlavě.

Píše články

Příležitostně přednáší pro různé další 
organizace a instituce.

www.peerpetr.cz

DOBROVOLNÉ VSTUPNÉ

bude použito pro potřeby Denního centra Maják (určeno pro osoby ve věku 18 – 65 let s chronickým 
psychickým onemocněním nebo lehkým mentálním postižením. Docházení do Denního centra a 
pobyt v kolektivu přispívají k psychické pohodě a zdravějšímu způsobu života uživatelů)
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ZE ŽIVOTA DOBERSKÝCH SKAUTŮ
SCHůZKA S ADROu 

Ve čtvrtek 23. ledna čekala náš oddíl Sý-
korek výjimečná schůzka. Zavítala k  nám 
dobrovolnice z  organizace ADRA, aby dě-
tem přiblížila, čemu se tato organizace vě-
nuje. Letos se totiž chceme s dětmi zapojit 
do dobročinných aktivit a ukázat si, jaký vý-
znam má pomáhat druhým.

Během programu jsme se dozvěděli, jak 
fungují dobrovolnické akce v  této organi-
zaci, komu pomáhá a jak se do její činnosti 
může zapojit veřejnost. Na závěr programu 
dostaly děti za úkol popřemýšlet, jakou dob-
ročinnou aktivitu bychom mohli společně 
zrealizovat. Společně jsme se shodli na prv-
ní aktivitě, kterou je výroba valentýnek pro 
obyvatele Alzheimer centra ve Frýdku-Míst-
ku. Ty budeme vyrábět na další oddílové 
schůzce.

Díky tomuto speciálnímu odpoledne si 
odnášíme nejen nové informace, ale také in-
spiraci. Děti měly možnost vidět, jak pestrá 
a  prospěšná může být činnost organizace, 
která se věnuje pomoci druhým.

Zuzka Tesarčíková

BOBOVáNÍ NA ViSALAJÍCH

V  sobotu 25. ledna jsme se my, skauti, 
spolu s našimi nejmenšími benjamínky vy-
dali na dobrodružný výlet na Visalaje – a to 
s jediným cílem: pořádně si užít bobování!

Naše cesta začala na zastávce Dobrá 
střed, odkud jsme autobusem vyrazili do

Frýdku-Místku. Tam nás čekal přestup 
na další autobus, který nás už zavezl přímo 
na Visalaje. Cesta ubíhala v  dobré náladě, 
plná povídání a očekávání, a když jsme ko-
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nečně dorazili, nemohli jsme se dočkat, až 
se pustíme do zimních radovánek.

A  že to byly jízdy! Svištěli jsme z  kop-
ce dolů, smáli se a  užívali si čerstvý sníh. 
Někteří se nebáli pořádné rychlosti, jiní si 
užívali pomalejší, ale zato stylovější jízdu. 
Občas došlo i na nějaký ten veselý pád do 
sněhu, ale to nám radost rozhodně nezka-
zilo!

Po vydatném bobování jsme se zahřáli 
teplým čajem a s růžovými tvářemi jsme se 
vydali na cestu domů. Byl to den plný smí-
chu, zimních radovánek a skvělých zážitků, 
na které budeme ještě dlouho vzpomínat!

 Nela Tománková

JuBiLEJNÍ X. ROčNÍK  
SKAuTSKéHO PLESu

měl jak se říká skautský styl! Byl prostě 
peckovej! 

10. ročník našeho skautského plesu se 
konal 1. února. Nesl se ve skautském tématu, 
a to Pod hvězdami, tudíž noc plná úžasných 
hvězdných chvil, atmosféry a zábavy. Během 
celého večera nám k tanci hrála mladá kapela 

Sonitus – kde nechyběl mimo jiné ani saxo-
fón či bicí! Holky barmanky se staraly o neu-
stálou dobrou náladu a na výčepním baru nás 
obohatil pestrými chutěmi barman Tomáš, 
ale také pan výčepní s dobrotami na uspoko-
jení našich chuťových buněk.

Na plese nechyběla ani soutěž, kterou si 
někteří budou určitě pamatovat moc dobře, 
jelikož to bylo fakt o fous, tedy spíše o něko-
lik loků. O tradiční půlnoční překvapení se 
nám postarali naši kluci, tentokrát pouze 
v ručnících. 

Přesně o  půlnoci pak začala soutěž 
o ceny, kde mezi hlavní ceny patřila napří-
klad televize Samsung od sponzora C2NET 
s.r.o., kávovar KRUPS od PROFINVESTIK 
s.r.o. či masivní konferenční stůl od firmy 
Tesařství – Stolařství | Bojko & Poljak. Ov-
šem bylo spoustu dalších bohatých cen od 
milých sponzorů!

Moc děkujeme všem, kteří se zúčastnili 
našeho jubilejního skautského plesu a hlav-
ně děkujeme za podporu našim sponzorům!

DĚKUJEME VŠEM SPONZORŮM:

C2NET s.r.o., Tesařství – Stolařství | 
Bojko & Poljak, PROFINVESTIK s.r.o., 



3/2025

- 27 -

OHLA ŽS a.s., Alcam Profi s.r.o., Horský 
hotel Excelsior, MILATA s.r.o., Tharsis 
s.r.o., Uhelné sklady Dobrá, IMF Soft s.r.o., 
Papřok s.r.o., Dr. Cars, Restaurace Maryč-
ka, Kohut Trade Company s.r.o., Hostinec 
u Zajíce, Obec Dobrá, Lignus Frýdek-Mís-
tek s.r.o., MotoZem, GreenLux s.r.o., Svět 
stavebnice, Radegastův Šenk, Veterinární 
ordinace GALVET, Masáže u  Martinky, 
Prosperplast s.r.o., Jana Swierkošová, Me-
trostav DIZ, Lékarna Dobrá, Barbora Jo-
hana Pašková, Ovoce a  zelenina Nošovice, 
Krmiva Pegus, Řeznictví a uzenářství Zde-
něk Carbol, Krámek Bílé Snění – T. Jursová, 
Pizzerie Best, Automotoslužby J. Nondek 
& L. Mlčák, Kadeřnictví – p. Dana Tumlí-
řová, Můj obchod – p. Pernicová, AckoFit.
cz, Masáže Momentum – p. Marie Liško-
vá, J.O. Silesia – p. Alena Legutová, Mo-
nikafé, Miroslav Budinský, Pálenice Dobrá 
s.r.o., František Talíř, Pekařství – L. Vaněk, 
Krmiva a  Papírnictví JIKL s.r.o., KasCar 

M+P s.r.o., Střechy Buchal, SMOLO s.r.o., 
ON Semiconductor Czech Republic, s.r.o., 
p. Šárka Romanidisová, Ovoce a zelenina – 
p. Slávka Poláková, Manikúra a pedikúra – 
p. Soňa Lišková, Kelabit s.r.o., Střechy Sko-
kan, TWP Glass, Řeznictví u Bobra, Farma 
Halata, Vinařství Osička – Ing. Jan Osička, 
Kožešnictví a galanterie Březinová, p. Jana 
Šulíková, Statek U  Petříků, Hyundai Mo-
tor Manufacturing Czech s.r.o., Plzeňský 
prazdroj a.s., Restaurace a  pivovar Kohut-
ka, Santini group s.r.o., Jatka David Vrubel, 
s.r.o., Autoservis Jakub Ambros, Slezské 
uzeniny s.r.o., Vojta Kozel, ZDV Nošovice, 
Stavebniny Carbol, Ing. Jiří Carbol, Penzion 
Baška Voda, Kora produkt, s.r.o., EKOMAT 
spol. s.r.o., Stavebniny Holub s.r.o., JŠ Jiří 
Šafránek, SkyGarage.cz, OK Panel – Hein-
rich Innovation s.r.o., Wellness Mystery, ro-
dina Kahánkova

Michal „Sušenka“ Bojko
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SÝKORKy NA VÍKENDOVCE  
V OSTRAVě

My Sýkorky jsme se tentokrát zaletěly 
podívat do Ostravy o víkendu 7. - 9. února. 
Počtem jsme sice nebyly takové velké hejno 
jako třeba v Praze, ale alespoň vládla taková 
rodinná atmosféra.

Začalo to 7. února na vlakovém nádra-
ží v  Dobré, kde jsme nasedli na vlak směr 
Ostrava s  přestupem ve Frýdku-Místku. 
Po  příchodu do klubovny jsme se vybalili, 
dali si večeři a  zpříjemnili si večer návště-
vou obchodního centra. Po návratu nastal 
program ohledně vedení a skautského slibu, 
a pak jsme se vrhli do říše snů.

V  sobotu nás probudila Aďa v  podobě 
relaxační rozcvičky. Dopoledne byl čas na 
společné hraní deskovek. Následovala hra 
po městě. Poznali jsme spoustu míst Ost-
ravy při hledání QR kódů a  plnění úkolů. 
Po dobrém obědě nastal velký výlet za ves-
mírem. Jeli jsme do Planetária. Na místě 
nás ihned vesmír vtáhl do svých tajemných 
koutů. Po prohlídce celé budovy nás čekala 
promítačka o  Zrození hvězd s  povídáním. 
Zakončili jsme to společnou fotkou a  pak 
hurá do klubovny. Večer bylo takové kecaní 
a zpívání s kytarou.

Neděle je vždy na víkendovkách den 
uklízení a balení na cestu domů s poslední-

mi zážitky prožitými spolu. Tak jsme tedy 
učinili a  čekala nás zpáteční cesta vlakem. 
Nezapomenutelné zážitky jsme si odnesli 
s sebou a moooc jsme si to užili. 

Eliška Blahutová

VALENTÝNSKá NáVšTěVA  
SÝKOREK DOMOVA SENiORů

Ve čtvrtek 13. února se 3. oddíl Sýkorek 
rozhodl oslavit svátek lásky tím nejkrásněj-
ším způsobem – dobrým skutkem. Společně 
s dobrovolníky organizace ADRA jsme na-
vštívili Domov pro seniory ve Frýdku-Míst-
ku, kde jsme se snažili zpříjemnit odpoledne 
jeho klientům.

Celá návštěva se nesla v duchu příjemné 
atmosféry. Seniorům jsme představili naši 
skautskou činnost a společně si zazpívali za 
doprovodu kytary – a  to jak klasické tábo-
rákové písně, tak i starší lidové písničky na 
přání. 

Na závěr jsme klientům domova popřá-
li k svátku svatého Valentýna a  jako malou 
upomínku na toto setkání jsme jim předali 
vlastnoručně vyrobené růžičky s  přáním. 
Tyto drobné dárky jsme připravili během 
naší skautské schůzky, abychom seniorům 
přinesli nejen radost, ale i  pocit, že na ně 
někdo myslí.

Adéla Rechtenbergová
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FARMáŘSKá VÍKENDOVKA 
V JANÍKOVě SEDLE

Farmářská víkendovka se konala od 
21. do 23. února na hájence v Janíkově sed-
le v Kopřivnici. V pátek děti představily své 
farmářské rodiny, zahrály hry a  povečeřely 
farmářské brambory se zelím a uzeným.

V  sobotu probíhal velký farmářský ví-
ceboj, kde se soutěžilo v  disciplínách jako 
– chyťte prase, dojení krávy a kopání bram-
bor. Tím všichni krásně prozkoumali okolí 
hájenky (zříceninu Šostýn, okolí Raškovy 
vyhlídky). Odpoledne děti vytvářely vyná-
lezy pro farmu, které by mohly zlepšit její 
funkcionalitu. Následně všechny výtvory 
ukázaly, všechny byly velice kreativní. Večer 
probíhala klasická zábava hraní na kytaru.

V neděli ráno se všichni pustili do úklidu 
a následného odchodu. Víkend byl plný ra-
dosti, zábavy a krásných zážitků, které při-
blížily život na farmě.

Michal „Sušenka“ Bojko

PRáZDNiNy 1. ODDÍLu V PRAZE

1. oddíl našeho střediska se o  jarních 
prázdninách vydal na prodloužený víkend 
do Prahy, a proč by taky ne, když cestování 
tam a zpátky nezabere polovinu celé akce.

Praha je místo opravdu nádherné a plné 
zážitků, takže se ani vedoucí a ani děti ne-
nudili. Času jsme na místě ubytování netrá-
vili mnoho, místo toho jsme kráčeli napříč 
celým hlavním městem. Zahráli jsme si úni-
kovou hru po centru Prahy od České národ-
ní banky, navštívili jsme její vnitřní prosto-
ry, trezor a dokonce si zkusili zvednout pra-
vou zlatou cihlu. Děti si zahrály celodenní 
hru po Praze kde plnily úkoly, při kterých si 
vyzkoušely jak cestování Prahou, tak i kon-
verzaci cizím jazykem s  turisty. Velkým 
zážitkem byla “neviditelná výstava” jejíž 
cílem je seznámit veřejnost s každodenním 
životem lidí se zrakovým postižením. Toho 
dosahují s  pomocí zrakově postižených 
průvodců a  zážitkovou prohlídkou v  kaž-
dodenních prostorech kde je ale napros-
tá tma, a  vy se musíte spolehnout na svůj 
sluch, hmat, čich a hlas průvodce. Všichni 
z  nás si akci opravdu užili naplno a  každý 
den jsme chodili spát velmi brzo a vstávali 
taky velmi pozdě. Někdo utratil všechny pe-
nízky z prasátka za suvenýry a někdo zase 
prošlapal své boty, ale stálo to za to a těšíme 
se na další takovou akci.

Za 1. oddíl Jiří “Jorg” Poljak
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Pouť farníků z Dobré do Říma a Turína
Letošní rok 2025 je v církvi slaven jako 

rok Jubilea. Papež František celou církev 
zve, abychom se stali poutníky naděje a tak 
jsme přijali jeho výzvu a rozhodli se putovat 
do Říma v touze zakusit Boží milosrdenství 
a na chvíli vyjít z všedních starostí.

V  poledne 16. února vyrazila naše asi 
padesáti členná skupina poutníků autobu-
sem směrem k  věčnému městu. Role prů-
vodce a  hlavního organizátora se ujal náš 
pan farář otec Marek Kozák, který díky času 
během svého studia strávil v  Římě byl tím 
nejpovolanějším. Během tří slunečných 
dní, které jsme v  Římě strávili, bylo naším 
hlavním cílem navštívit čtyři papežské bazi-
liky. Tato místa, která jsou spjata s životem 

a smrtí svatých apoštolů Petra a Pavla stejně 
jako s historií a životem celé církve, mají vel-
ký význam nejen náboženský, ale i kulturní. 
Při podhledů na nádhernou výzdobu chrá-
mu a vyprávění o  jejich historií se opravdu 
tajil dech. Navíc letos jsou zde v  rámci Ju-
bilea otevřeny Svaté brány, které  symboli-
zují Krista podle evangelijní věty: „Já jsem 
dveře. Kdo vejde skrze mne, bude spasen.“

Během pobytu v Římě jsme si také neod-
pustili  návštěvu dalších historický význam-
ných míst jako je  například Koloseum, fon-
tána de Trevi, Forum Romanum ani ochut-
návku místní kuchyně či atmosféry roman-
tických uliček historického centra města.

Dalším místem na společné pouti byl 
Turín. Proč právě on? Důvody k naší návště-
vě byly hned dva: v místní katedrále svatého 
Jana Křtitele je uchováváno Turínské plát-
no, podle tradice bylo do tohoto plátna za-
haleno tělo Krista, po té co byl sňat z kříže. 
A další důvod byl fakt, že Turín a jeho oko-
lí, je rodištěm a  působištěm svatého Dona 
Bosca, významného světce 19. století, za-
kladatele řádu salesiánů, který zasvětil svůj 
život péči o  nevzdělané a  chudé děti nejen 
v okolí Turína. Jeho cílem bylo z dětí vycho-
vat nejen křesťany, ale i  řádné občany. Na-
vštívili jsme Valdocco, kde Don Bosco zalo-
žil první salesiánskou oratoř a zde v kostele 
Panny Marie Pomocnice, kde je tento světec 
pohřben, jsme oslavili na naší pouti posled-
ní mši svatou.

Čas na pouti uběhl jako voda a my jsme 
časně ráno  v  sobotu vystupovali v  Dobré 
obohacení krásné zážitky, duchovní i světské.

Markéta Peterková
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Obrovský úspěch našich žákovských fotbalistů
V  sobotu 1. března odehráli 

mladší žáci (ročníky 2012/13) 
finálový turnaj Krajské Zimní 
Ligy 2024/25 ve Smilovicích. 
Kluci předvedli nejlepší výkon 
sezóny a s bilancí 4 výher a 1 re-
mízy suverénně ovládli celé 
klání. Nad všemi soupeři měli 
jednoznačnou herní převahu 
a  ta byla zúročena zaslouženým 
vítězstvím na turnaji.

Tímto patří všem klukům velká gratula-
ce a samozřejmě trenérům Pavlu Marečkovi 
a  Petru Malyškovi velké DÍKy za skvělou 
trenérskou práci, protože její výsledky jsou 
toho jasným důkazem.

Sestava: Stříž (b), Vojkovský 
(c), Tomis, Pala, Nytra, Tureček, 
Carbol, Helvín, Pajdla

•	Trenér: Petr Malyšek 

•	Výsledky a střelecká listina:

•	Dobrá - Raškovice 1:0 Tureček 
1x 

•	Dobrá - Skotnice 2:1 Nytra 1x, 
Vojkovský 1x 

•	Dobrá - Lubina 0:0

•	 Dobrá - Staré Město 2:0 Vojkovský 2x 

•	 Dobrá - Václavovice 3:1 Tomis 2x, Carbol 1x

Za TJ Sokol Dobrá
Stanislav Drexler
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Zimní příprava fotbalových dorostenců
Ani naši dorostenci v  zimě nelení. 

V rámci předsezónní přípravy se zúčastnili 
„Zimního turnaje dorostu“ v Orlové Lutyni.

Kluci odehráli celkem 5 zápasů proti 
kvalitním soupeřům na umělém povrchu. 
Soupeřem  nám byli postupně Inter Pet-
rovice, FK Bospor  Bohumín, Slavia Or-
lová, MFK Havířov U19 a  Těrlicko 2022. 
Bohužel se nám nedařilo jezdit vždy v plné 
sestavě kvůli zraněním, nemocem, prázd-
ninám atd. I tak bychom chtěli naše borce 
pochválit a  poděkovat jim za kvalitní vý-
kon, obzvláště v  zápasech, na které jsme 
přijeli opravdu jen v 9, 10 nebo 11 hráčích. 
Herně nám nevyšel pouze první zápas proti 
Petrovicím. V dalších třech zápasech jsme 

měli nad soupeřem vždy herní převahu, ale 
bohužel přes absenci našeho gólmana ne-
bylo reálné v takto kvalitně obsazeném tur-
naji dosáhnout na lepší výsledky. Poslední 
zápas jsme měli velikou absenci, tak nám 
vypomáhali borci z ml. a st. žáků. Na to, že 
to pro mnohé z nich byl první výstup za do-
rostence,  tak předvedli dobrý výkon.

I přes všechny trable borci makali, měli 
neustále hlavu nahoře a  předvedli nám 
krásný fotbal. Doufáme, že budeme na 
soutěžní zápasy hlavní sezóny už v  plném 
počtu a opět ukážeme všem soupeřům, že 
je Dobrá více než dobrá…

Za tým dorostu trenér Tomáš Knödl,  
vedoucí Stanislav Drexler

ROZPiS SOuTěžNÍCH ZáPASů TJ SOKOL DOBRá
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Ze šachových polí
V únoru pokračovaly zápasy v soutěži družstev dalšími dvěma koly.

1. LigA 

V uplynulém období jsme nejdříve zavítali do areálu University Palackého v Olomouci, 
kde má své zázemí šachový klub A64 Proclient Grygov. Čekal nás velmi silný soupeř, který 
usiluje o  postup do nejvyšší soutěže – extraligy. Naši hráči se snažili, ale soupeř si vývoj 
utkání pohlídal a zvítězil v poměru 5,5 : 2,5. Z našich hráčů zvítězil jen Štěpán Hrbek na 
první šachovnici, tři utkání skočily remízou a na čtyřech šachovnicích jsme prohráli.

O to více jsme doufali v zisk bodů s dalším soupeřem, Šachy Hošťálková, který se taktéž po-
hybuje ve spodní části soutěžní tabulky. Výsledek utkání ale byl pro nás frustrující. I když jsme 
se zásluhou Tomáše Čecha dostali do vedení 1:0 a na dalších šachovnicích jsme nestáli špatně, 
nakonec jsme však s Valachy prohráli ještě větším rozdílem než s Grygovem, a to v poměru 6:2. 
Tímto jsme v tabulce bohužel zůstali na sestupovém 10. místě, a naděje na udržení v soutěži 
pro příští sezónu se nám tak začíná vzdalovat. Snad se nám podaří ještě zvrátit stav v soutěži 
ziskem bodů v příštím kole, kdy zajíždíme na Slovácko do Starého Města.

KRAJSKá SOuTěž

V  krajské soutěži jsme měli v  devá-
tém kole volno, a  tak jsme absolvovali 
jen jedno utkání v Porubě s tamním „F“ 
týmem.

A  favorit to s  námi neměl jednodu-
ché, a  dokonce jsme sahali po remíze, 
ale jedna chyba v  koncovce nakonec 
rozhodla o šťastné výhře Poruby 4,5:3,5. 

V  březnu nás čekají ještě utkání 
s  Hošťálkovou a  Kopřivnici „B“ a  tak 
doufáme, že se v  tabulce posuneme na 
vyšší příčky.

OKRESNÍ PŘEBOR

V  Okresním přeboru se nám také 
moc nedařilo.

„C“ družstvo odehrálo v  únoru jen 
jedno utkání s Brušperkem „B“ a roze-
šlo se s  ním smírně v  poměru 2,5:2,5, 

Tabulka 1. ligy sk. Východ po 9. kole:

Tabulka sk. B po 9. kole:
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když za náš tým nastoupili bohužel jen čtyři 
hráči.

„D“ družstvo nejdříve vyhrálo doma 
s  Metylovicemi jednoznačně v  poměru 
4,5:0,5. Následně zajíždělo do Lhotky k boji 
o první místo v tabulce. V oslabené sestavě 
jsme sice bojovali, ale nakonec Lhotka vy-
hrála 3:2. I  tak jsou výsledky tohoto druž-
stva překvapením letošní soutěže.

 Za ŠO Sokol Dobrá 
O. Carbol

Tabulka po 9. kole:

Burza výpěstků 2025 se blíží!
Vážení zahrádkáři a pěstitelé,

Český svaz zahrádkářů ve spolupráci s komisí pro životní prostředí vám s radostí 
oznamuje, že i letos pro vás chystáme Burzu výpěstků, která se uskuteční 16. května 

2025. Tato akce bude skvělou příležitostí k prodeji, výměně či nákupu rostlin, saze-
nic, bylinek a květin.

Neváhejte a určitě dorazte. 

Podrobnější informace o programu najdete v příštím vydání Doberských listů.

Za Komisi pro životní prostředí 
Tomáš Berka
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Na výletě za staletými událostmi v dobré
Každý letopočet končící pětkou je pro naší obec významný, poněvadž

připomíná její založení a počátky. Z roku 1305 (před 720 lety) je vůbec první
písemná zmínka o Dobré — Dobré Zemici. Tehdy už odváděla desátek, což
značí, že sedláci už její polnosti obhospodařovali a sklízeli dost, aby z úrody
odevzdávali desetinu církvi. (Z těchto peněz měl být živen kněz–farář,
případně pomocník či posluha, kteří měli vzdělávat pravidelně dospělé
i nedospělou mládež kázáním v křesťanské víře, jakož i udržovat vše potřebné a nutné pro chod
farnosti.) Poněvadž se počítá od rozhodnutí založit ves po její schopnost desátek odvádět dvacet
let, Dobrá vznikla nejpozději v roce 1285. Rok 1305 je tedy jen důkazem, že ves už „fungovala“.

Těch „pětkových“ výročí bychom napočítali řadu. Je zajímavé, že několik se jich vztahuje
k cestám, komunikacím a provozu na silnicích, totiž k hlavní silnici, po které se vesměs
přepravujeme zvláště hromadnou dopravou. Takovým pěkným výročím je 240 let od jejího
dokončení a zprovoznění. Počátky hlavní silnice jsou někdy za Karla VI. a jeho dcery Marie
Terezie. Cesty stavěli kdysi majitelé panství, dálkové, poštovní silnice už měl na starost stát,
jenž měl za povinnost dopravovat rozhodnutí vlády nebo vůle panovníka do všech obcí
mocnářství. Byla tedy bezpečná a kvalitní silnice státním zájmem. Síť silnic se rozrůstala
postupně a vesměs se využívalo stávajících cest. Těšínsko bylo poněkud na okraji říše, a tak na
stavbu státní silnice došlo celkem pozdě. V roce 1727 byla dokončena cesta z Přerova přes Starý
Jičín, Nový Jičín, Příbor, Místek jen do Frýdku. Dále nepokračovala a z Frýdku do Dobré už
vedla jen cesta stará, po níž se vjíždělo do obce v blízkosti pomníčku ve Staré dědině. Pak vedla
dnešní Starou dědinou a přímo k hlavní křižovatce. V místě jejího tahu je dnes budova
Obecníku, parkoviště před obecním úřadem, lékárna, zdravotní středisko a č.p. v sousedství.
Na stopu dnešní silnice navázala až u hasičárny, pak pokračovala ke křižovatce a doprava na
Nošovice, ovšem u pozdějšího kříže (u č.p. 842) se odkláněla pod svahem Hůrek do míst, kde
je dnes kruháč na Nošovice a k záchrannému systému. Pak postupovala k Vojkovicím. Podle
všeho byla v ucházejícím stavu, poněvadž vše zůstávalo ještě téměř 60 let při starém.

Jak víme z dějepisu, v roce 1741 přišlo Rakousko o valnou část Slezska v prusko–rakouské
válce, ale zůstalo mu Těšínsko a teprve až se po dvaceti letech (1747) z války finančně vzchopilo,
mělo peníze na pokračování silničního tahu na Těšín. Provoz na silnici (samosebou jen
uválcované srovnané hlíně, nanejvýš vydlážděné placáky s nekonečným počtem kaluží, výmolů,
s drnovištěmi a v zimě zaváté nebo pro velkou vodu a povichrem napadané větve stromů zcela
neprůjezdné) musel být zohledněn jejím technickým stavem, aby ještě více povrch netrpěl.
Císařské nařízení znělo, že naložený vůz může táhnout nanejvýš 6 koní a váha povozu včetně
nákladu nesmí přesáhnout 60 metráků; „k brzdění z kopců u povozů těžších 30 metráků se
použije 7 palců (17 centimetrů) široké boty připevněné na kolo“.

Ti, kteří rozhodovali, kudy nová cesta mezi Frýdkem skrz Dobrou k Těšínu povede, byli
komorní prezident Jindřich z Blümegenu spolu s dvorním radou Jakubem Benediktem
z Nefcernu a ředitel silnic Augustin Ferdinand z Herberštejnu, kteří vypracovali (a 9. srpna 1749)
předložili královně Marii Terezii Systém o údržbě starých a stavbě nových silnic. V tomto operátě
stojí, že dosavadní cesta z Přerova do Frýdku se má ve městě štěpit a jedna větev pokračovat
na sever, přes Moravskou Ostravu do Ratiboře (dnes v Polsku), druhá větev přes Těšín do Polska.
To ale zůstalo jen na papíře, poněvadž stav sice nevyhovoval, ale nezpožďoval ani jinak
nenarušoval spojení mezi Těšínem a Vídní a státní peníze mohly být použity na podniky jiné.

příspěvky do Doberských listů qxp_Sestava 1  2.3.25  17:34  Stránka 205
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Rozhovor s Petrem Salamonem
Téměř v každém čísle Doberských listů 

pokládá otázky, často jej můžeme potkat 
na různých akcích v Dobré nebo i ve Frýd-
ku-Místku a má ve zvyku se s každým, koho 
potká, srdečně pozdravit stisknutím pravi-
ce. Ano, dnešní rozhovor bude s tím, kdo se 
obvykle táže, ale přesto má co říci. S mým 
kolegou z  Komise pro kulturu a  školství, 
který nadšeně přijímá každý úkol, které-
ho se může zhostit, Petrem Salamonem. 
A  to nejen proto, že se aktivně podílí na 
veřejném životě v obci, ale hlavně proto, že 
v březnu bude mít v Dobré přednášku o své 
nemoci. O tom, jak to všechno začalo, jak ji 
prožívá, jak vnímá různé podněty a  jak se 
cítí s jinými lidmi.

Peťo, začal bych tedy pozvánkou na 
Tvou přednášku, která bude ve čtvrtek 
20.  března v  17 hod. v  sále při Zš Dob-
rá, kde se pokusíš posluchačům přiblížit, 
co se svou nemocí prožíváš. Můžeš nám 
k tomu něco říci? 

Budu například hovořit o různých oba-
vách a představách, které mívám při plném 
propuknutí nemoci. Když jsem onemocněl 
poprvé, měl jsem dojem, že mne někdo 
pronásleduje. Jindy zase, že telepaticky, na 
dálku, komunikuji s  přáteli … V  jiné čás-
ti přednášky představím svou spolupráci 
s lidmi, kteří se snaží zlepšovat životní pod-
mínky lidí s  duševními poruchami u  nás. 
Pohovořím krátce o  svých dvou stážích 
v  norském městě Bergen. Péče o  duševní 
zdraví je tam na vysoké úrovni.

Říká se, že 21. století bude stoletím 
duševních nemocí. Říká se, že lidí s  psy-
chickými potížemi je čím dál více. I  proto 

je dobré získat trochu přehled. Rád před-
náším, naplňuje mne to. A  nejvíce si ho 
užívám, když vznikne intenzivní debata 
s publikem. Nebude to ale jen o povídání.

Kdybys měl na základě svých zkušeností 
dát ostatním nějakou radu, jak přistupo-
vat k  lidem se schizofrenií, co bys nám 
poradil?

Je dobré, když lidé s  duševní nemocí 
nejsou považováni jen za „ty nemocné“.  
Nemoc je součástí osobnosti člověka, který 
má ale i jiné role. Například já jsem aktivní 
v naší obci, přednáším o svých psychických 
potížích, jsem aktivním členem Církve čes-
koslovenské husitské, rozvíjím web o dění 
ve Frýdku-Místku … Je dobré pomoci li-
dem s duševní poruchou, aby se smyslupl-
ně zapojili, třeba prostřednictvím svých sil-
ných stránek, které je dobré posilovat. Také 
je fajn hledat cesty, jak mohou nemocní po-
máhat nebo dělat ostatním radost s tím, co 
dostali do vínku.

Občas se nám něco zpočátku úplně ne-
daří, přivítáme trpělivost. Když někdo neví, 
jak s člověkem s duševní nemocí zacházet, 
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je vhodné se zeptat. Je super být vůči nám 
tolerantní, protože můžeme být v  různých 
věcech odlišní.

Vím o Tobě, Peťo, že ses rozhodl své zku-
šenosti předávat těm, kterým byla schi-
zofrenie čerstvě diagnostikována a neví, 
jak se s ní popasovat, jak ji přijmout. Mů-
žeš čtenářům přiblížit tento program?

Asi máš na mysli práci tzv. peerů, volně 
se termín dá přeložit jako vrstevník. Peer 
je člověk, který již své onemocnění doce-
la zvládl a  své zkušenosti může předávat 
ostatním s  podobnými problémy. Nemusí 
jít jen o  oblast duševního zdraví, peeři se 
objevují i třeba mezi vozíčkáři. Já jsem rok 
pracoval přímo s konkrétními klienty, pak 
mne ale zaujala možnost o tématu předná-
šet. Zúčastnil jsem se výběrového řízení na 
pozici externího lektora na Vysoké škole 
polytechnické v  Jihlavě a  uspěl jsem. Stal 
jsem se takzvaným peer lektorem. Spo-
lu s  dalšími podobně nemocnými kolegy 
učíme studentky oboru sociální práce, jak 
s  lidmi s  psychickými potížemi pracovat. 
Podařilo se mi získat kontakt na některé 
neziskové organizace, takže nyní předná-
ším studentům v  Jihlavě, lidem z  nezisko-
vek, příležitostně pro širší veřejnost, o růz-
ných tématech.

Pojďme se nyní trošku zaměřit na naši 
vesnici a tvé veřejné působení... Máš spo-
čítáno s kolika lidmi už jsi dělal rozhovor 
v Doberských listech?

Díky za otázku, spočítal jsem to až 
teď. Prvních pár rozhovorů jsem připra-
vil v roce 2011. Po dlouhé pauze jsem pak 
udělal pár dalších, a na začátku roku 2022 
mne oslovil tehdejší místostarosta Milan 

Stypka s tím, že bych mohl psát rozhovory 
pravidelně a mít to jako brigádu. Jsem mu 
za to dodnes vděčný. Pustil jsem se do toho 
a  pokračoval pak i  po volbách ve stejném 
roce, kdy se změnilo vedení obce. Za celou 
tu dobu jsem udělal přes třicet rozhovorů.

Podle čeho si vybíráš lidi, se kterými in-
terview uděláš?

Mám to tak, že zajímaví lidé mi tak 
nějak průběžně vcházejí do cesty, někdo 
někoho doporučí, na někoho narazím na 
internetu, apod. Jsou to většinou lidé, kteří 
mne něčím zaujmou – jsou na svůj věk vel-
mi schopní, mají neobvyklý dar, zajímavé 
vzpomínky, vyznají se nebo dosáhli úspě-
chu v něčem důležitém nebo atraktivním. 

Na jaké rozhovory se můžeme těšit v ná-
sledujících číslech?

Na duben jsem již domluven s  Marké-
tou a Petrem Kozlovými. Jsou to místní, vě-
řící lidé, o kterých chci psát právě v dubnu, 
protože letos spadá nejvýznamnější křes-
ťanský svátek Velikonoce právě do tohoto 
měsíce. Petr je místní jáhen a  Markéta je 
jednou z  hlavních postav projektu Dobro-
sad. Předběžně jsem domluvený s  Janou 
Duxovou, hlavní nutriční odbornicí z  Ne-
mocnice ve Frýdku-Místku, která nyní píše 
zajímavou diplomku o naší obci. Mám ještě 
pár dalších tipů.

Jaká činnost Tě teď nejvíce naplňuje, ať 
už v Dobré nebo mimo ni.

Kromě přednášení mne naplňuje psaní. 
Dříve jsem psal články o  duševním zdraví 
a o duševních nemocech na web, který nám 
bohužel nedávno někdo hacknul. Nyní píšu 
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na svůj web Co se děje ve Frýdku-Místku 
(www.vefm.cz) články se zaměřením na 
naše okresní město.

Co se Ti v Dobré nejvíc líbí?
Řeka Morávka je jedna z přírodně nej-

zachovalejší řek v  České republice. Je to 
řeka, kterou předchozí režim svými beto-
novými zásahy poškodil velice málo oproti 
jiným tokům. Ale i tak do ní zasáhli. Mož-
ná by představitelé Sdružení obcí povodí 
Morávky mohli řece věnovat větší pozor-
nost, zaměřit se na pořádnou rekultivaci.

Kdybys mohl mávnutím kouzelného 
proutku něco změnit, co by to bylo?

Jsou dvě věci, které mi u  nás chybí. 

Spolek lidí se zdravotním postižením, sa-
mozřejmě nejen tělesným, ale i duševním. 
A  dále pak  Re-use centrum, kam by lidé 
mohli věnovat kvalitní fungující věci, které 
již nepotřebují, aby neskončily jako odpad. 
Zájemci by si je mohli koupit a získané pe-
níze by se mohly použít na dobročinné úče-
ly, třeba na aktivity spolků v mikroregionu 
Morávka. Něco jako Bleší trh pro hafany, 
akorát by tam nebylo výhradně oblečení 
a fungovalo by to celý rok. Něco jako bazar, 
jen by to bylo dobročinné.

Peťo, děkuji Ti za Tvé odpovědi a přeji 
Ti , aby se Ti i nadále dařilo naplňovat my-
šlenku, že odlišnosti druhých mohou být 
často přínosem pro nás pro všechny, nikoli 
překážkou. Přeji Ti vše dobré…

Jan Marenčák

Inzerce
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OBECNÍ ÚŘAD DOBRÁ – TELEFONNÍ SEZNAM
558 412 300 Ing. Jiří Carbol, starosta
558 412 312   Pavel Peterek, 1. místostarosta
558 412 301 Ing. Ludmila Baranová, 2. místostarostka

558 412 308 Martina Nytrová, vedoucí správního odboru
558 412 311 Marcela Krestová, referent správního odboru, sekretariát,
  podatelna, ověřování, CZECH Point
558 412 307 Radka Mohylová, referent správního odboru, matrika, 
  ohlašovna, ověřování, objednávky služeb, CZECH Point

558 412 305 Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru, účetní
558 412 306 Jana Kolářová, referent finančního odboru,
  místní poplatky, povolení průjezdu přes most

558 412 303 Jaroslava Frischtoková, vedoucí stavebního úřadu
558 412 302 Alena Alexová, referent stavebního úřadu
558 412 310 Jarmila Lisníková, referent stavebního úřadu   
558 412 304 Markéta Řízková, referent životního prostředí, silniční  
  správní úřad, kácení dřevin, investiční referent

558 412 309 Ing. Tomáš Chýlek, vedoucí odboru správy
736 614 720  majetku a investic
---------------
739 705 945 přehrávání hlášení místního rozhlasu 
---------------
558 412 313 Zdravá výživa, Taťána Jursová

Otevírací doba sběrného dvora v Dobré
Pondělí    8.00 - 12.00 hodin
Středa  13.00 - 17.00 hodin
Pátek 13.00 - 17.00 hodin
Sobota   8.00 - 12.00 hodin

Správce sběrného dvora:
739 630 870 Evžen Lisník

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel.: 558 641 491-2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz.
Pravidelný výtisk – Registrace DL. č.E 12337. Výtisk zdarma.

Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá.
Sazba a tisk © Tiskárna KLEINwäCHTER holding s.r.o. Uzávěrka dalšího čísla: uvnitř listů.

Dovoz a odvoz kontejneru na bioodpad:
739 381 380 Zdeněk Friedel

Správce multifunkčního hřiště:    605 887 443    Jana Chobotová



Fotbalový ples

Přednáška o Antarktidě



Milí sousedé a příznivci Dobrosadu,
začínáme druhý společný rok. Pojďme
probudit sad po zimním spánku a uklidit či
zvelebit, co společnými silami zvládneme,
aby se prostoru stále dařilo a nám se v něm
zase o trochu víc líbilo. 
Tentokrát budeme také SÁZET STROMY! 
Při příležitosti nové výsadby proběhne pro
zájemce instruktáž odborného řezu
ovocných stromů s Tonym Skřipčákem.

S sebou, prosím, vhodné oblečení 
a rukavice. Nářadí, drobné občerstvení 

a pitný režim bude zajištěn. Po práci bude
připraveno teplé občerstvení!

12. DUBNA 2025
V SOBOTU

OD 10 DO 14 HODIN
SRAZ V SADU NA VRCHÁCH

N 49°40.72372'  E 18° 25.21465'

DĚKUJEME ZA POMOC 
A PODPORU A TĚŠÍME SE 

NA SETKÁNÍ!

Komise pro životní prostředí při Radě obce Dobrá zve na akci 


